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برگزاری پانزدهمین جلسه رسیدگی 
به پرونده چای دبش

مایندگان سازمان بازرسی در پانزدهمین جلسه رسیدگی به پرونده چای دبش 
درباره تخلفات صورت گرفته از سوی شرکت و همچنین اعطای مجوز های صوری 
توضیحاتی ارائه دادند.  به گزارش ایلنا، پانزدهمین جلســه رسیدگی به اتهامات 
مدیران گروه چای دبش و متهمان مرتبط در شــعبه اول دادگاه انقلاب اسلامی 
ویژه رســیدگی به جرایم اخلالگران کلان و عمده در نظام اقتصادی کشــور به 
ریاست قاضی پسندیده، مستشاران دادگاه، و با حضور نماینده دادستان، متهمان، 
وکلای آنها، شکات پرونده، نمایندگان سازمان های متولی و نظارتی، نمایندگان 

بانک های شاکی، بانک مرکزی و گمرکات برگزار شد.
 قاضی پسندیده در ابتدای جلسه از نماینده سازمان بازرسی کل کشور خواست 

در جایگاه حاضر شود و به سوالات پاسخ دهد.
نماینده سازمان بازرســی گفت: برای واردات و ثبت سفارش باید بستری آماده 
شــود. تا زمانی که این بستر ایجاد نشــود به هیچ عنوان ثبت سفارش چای را 
نمی توانید انجام دهید. به همین منظور در »ســامانه جامع تجارت« در سیستم 
ثبت ســفارش چای باید حتما جواز تاســیس یا بهره برداری وجود داشته باشد، 
بنابراین این شــرکت ناچار بود حتما جواز تاسیس ایجادی یا توسعه ای را آماده 
کند و با این جواز اگر شرکت تا ۳۰ درصد پیشرفت داشت و استان تایید می کرد، 
می توانســتند در سیستم ماشــین آلات ثبت ســفارش کنند و اگر ۷۰ درصد 

پیشرفت فیزیکی داشت می توانستند چای وارد کنند.
وی افزود: در ســال ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۱ بالغ بر ۱۶ جواز تاسیس برای شرکت های 
گروه دبش صادر شــده است. میزان چای مصرفی در میانگین ۵ ساله گذشته و 
واردات کشــور حداکثر ۷۵ هزار تن اســت و در سال ۹۷ پروانه تاسیس شرکت 
دبش سبز گستر ۲۰۰ تن بوده است ولی در سال ۱۴۰۱ برای این شرکت ۳۰۰ 
هزار تن پروانه تاسیس صادر می شــود، بنابراین عملا این جواز ها صوری است. 
البته این موضوع در برخی شــرکت های دیگر نیز مشهود است. تمام مجوز های 
ایجادی یا توسعه ای که برای شــرکت های دبش از سال ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۱ صادر 

شده است بیش از ۱۰۰ برابر به میزان وارادات چای اضافه کرده است.
نماینده ســازمان بازرســی کل کشــور گفت: در ۶ ماهه نیمه دوم سال ۱۴۰۰ 
شــرکت های این گروه بیش از ۵۰۰ میلیون دلار ارز گرفتند و در ســال ۱۴۰۱ 
مجددا یک میلیــارد و یکصد میلیون دلار ارز دریافت کردند، در حالی که تمام 
ارزی که در ســال ۱۴۰۱ برای واردات چای پرداخت شــده است یک میلیارد و 
۳۰۰ میلیون دلار بوده اســت و زمانی که مشخص می شــود ارز بسیاری بابت 
واردات چای اختصاص داده شده، واردات چای متوقف و ثبت سفارش های قبلی 
باطل شــد. بلافاصله این شرکت به سمت ثبت سفارش ماشین آلات سوق داده 
شد. از ۶ ماهه دوم سال ۱۴۰۱ تا اواخر سال به این شرکت بالغ بر یک میلیارد و 

۴۰۰ میلیون دلار فقط ارز ماشین آلات اختصاص داده شد.
وی ادامه داد: دلیل اختلافات عددی و ارقامی در این است که تمام شرکت هایی 
که ابتدا برای این گروه شناســایی کردیم ۴ شرکت بود و در حال حاضر بیش از 
۴۰ شرکت شناسایی شده اســت مثلًا برای واردات، حدود ۵ شرکت واردات را 
انجام می داد ولی در حال حاضر با شناســایی که انجام شده بیش از ۱۲ شرکت 

برای واردات، ارز دریافت کرده اند.
قاضی در سوالی پرسید: شرکت های گروه دبش که در استان البرز مستقر هستند 

واحد تولیدی حساب می شوند یا غیرتولیدی؟
نماینده سازمان بازرسی گفت: شرکت هایی که در مجموعه چای فعالیت می کنند 
اگر قرار بر این باشــد که برای یک کالایی که به صورت خام وارد کشور می شود 
فراینــدی انجام دهنــد و تغییراتی در جنس دهند تا بــه چیز جدیدی تبدیل 
شــود آن را تولیدی تلقی می کنیم ولی برخی شرکت ها مانند چای، چای را به 
صورت فله وارد و فقط بسته بندی یا نهایتا طمع دهنده به آن اضافه می کنند را 
تولیدی تلقی می کنند، اما این شرکت ها تولیدی نیستند چرا که تغییری در نوع 
جنس نمی دهد. قاضی در رابطه با تخلفاتی که در روند صدور جواز های تاسیس 
ایجادی و توســعه ای رخ داده ســوال کرد و در پاســخ نماینده سازمان بازرسی 
گفت: براســاس استعلام ها، تمام کار های مربوط به پروانه ها و جواز تاسیسات به 
صورت سیستماتیک صادر می شود. سوال اینجاست که چرا این پروانه ها را چک 
نمی کنند. از مســئولان سوال شــده که در زمان صدور جواز، پیشرفت فیزیکی 
شرکت را بررسی کردید که پاسخ دادند، بله. در ادامه نماینده حقوقی بانک ملت 

در جایگاه قرار گرفت و به سوالات قاضی پاسخ داد.
قاضی پسندیده در پایان جلسه دادگاه گفت: با توجه به موضوعی که کارشناس 
ســازمان بازرسی کل کشــور راجع به تامین منشا ریال ارز ها مطرح کرد دادگاه 
به متهم ردیف اول و مدیران شــرکت دبش اخطار می دهد منشا ریالی که بابت 

حواله های ارزی واریز کردید را به موجب لایحه ای به دادگاه اعلام کنید.
وی افزود: همچنین به گمرکات اعلام شــود مســتندات ۱۰۹ فقره کوتاژ را در 
اختیار هیات کارشناسان رسمی دادگستری قرار دهند تا بر مبنای آن پروانه هایی 
که در گمرک ثبت شــده و ارزش ماشــین آلات، مغایرت هــا را به طور کامل 
اســتخراج کنند. قاضی خطاب به متهم ردیــف اول و وکلای وی گفت: با توجه 
به اینکه رد مال از جانب دادگاه پیگیری می شود، پیرو لوایحی که شما در مورد 
هر یک از بانک ها ارائه کردید، دادگاه با مدیران بانک های شاکی جلسه ای برگزار 
کرد و پاسخی که به دادگاه ارائه کردند این بود که وضعیت تعداد قابل توجهی از 
اموالی که با بانک ها معرفی شده است امکان نقدشوندگی و تهاتر ندارند. دادگاه به 
شما ابلاغ می کند اگر درصدد تسویه مال نامشروع که در کیفرخواست ذکر شده، 
هستید اموال دیگری را معرفی کنید. همچنین موانعی که پیش روی ترخیص و 
انتقال کالا ها در گمرکات و مناطق آزاد است را رفع کنید و آنهایی که در اختیار 
شــرکت های فروشنده در کشور های ثالث است را معرفی کنید تا هر اقدامی که 
از جانب دادگاه برای پیگیری انتقال این کالا ها به کشور یا ترخیص این کالا ها از 

گمرکات وجود دارد، انجام شود.

عدلیه

حضرتی:
FATF پیوستن ایران به 

باید به دور از جنجال های سیاسی باشد
رئیس شورای اطلاع رســانی دولت گفت: پیوستن ایران به FATF باید به دور 
از جنجال های سیاســی و با تکیه بر گفت وگوهای تخصصی میان کارشناسان 
اقتصادی بررسی شود. الیاس حضرتی در حساب کاربری خود در شبکه اجتماعی 
ایکس نوشــت: »رئیس جمهور پزشکیان، همواره تأکید کرده که بحران ها را با 
دعوا نمی توان مدیریت کرد و در همین راستا، دولت چهاردهم با شعار  وفاق ملی، 
گام در مســیر حل ریشه ای مشکلات کشور برداشته است. وی افزود: پیوستن 
ایران به FATF باید به دور از جنجال های سیاســی و با تکیه بر گفت وگوهای 
تخصصی میان کارشناسان اقتصادی بررســی شود. متواضعانه از همه فعالان 
سیاسی دعوت می کنم تا برای سربلندی ایران، از دوقطبی سازی های سیاسی 

پرهیز کنند و در مسیر همگرایی گام بردارند. همه در کنارهم  برای ایران«

سوشیال

سایه مرد سایه بر سیاست آمریکا 
ادامه از صفحه 1

ترامپ و ماسک در پی نوعی انقلاب اداری در نظام حکومتی و مدیریت دولتی 
آمریکا می باشند. بن مایه فکری این انقلاب، کاهش نقش دولت و مقررات زدائی 

و در نتیجه آن افزایش ثروت و قدرت کمپانی های خاص خواهد بود. 
اما آنچه که ترامپ و ماسک در نظر دارند، راه ساده ای نیست. همانگونه که 
در جریان تصویب بودجه هم روشــن شد، تنش و برخورد با این روش ها حتی 
در درون حزب جمهوریخواه هم برجسته خواهد شد. در جریان توافق و سازش 
نهائی مربوط به بودجه، بیش از ســی و پنج نفر از اعضای جمهوریخواه کنگره، 
به سخن و دستور ترامپ، در ایستادن و مقابله با لایحه بودجه، گوش ندادند و 
همانگونه که اشارت رفت، حملات سنگین و قابل ملاحظه ای به ماسک شد. این 
تنش پیشینی، یعنی قبل از راه افتادن دور دوم ترامپ، ادامه خواهد یافت. تکیه 

پیش از حد ترامپ، به ثروتمندان، با واکنش روبرو خواهد شد. 
هرچه سخنان ســندرز، ســناتور ایالات ورمونت، نوعاً چپ گرایانه قلمداد 
می شود، ولی اخطارهای او برای بخشی از جامعه آمریکا، جدی است. او آماری 
از افزایش حجــم ثروت، کمپانی های بزرگ، در صورت اجرای سیاســت های 
مورد علاقه ترامپ و ماســک ارائه داد که شــگفت انگیز می باشد و تقریباً در 
همه حوزه های اقتصادی، به طور متوسط چهار میلیارد دلار ثروت کمپانی ها، 
افزایش خواهد یافت و نابرابری عمیق تر می شــود. سیاســت در گوشه و کنار 
این بار نیازمند تعادل اســت سیاست های ترامپ و ماسک در عصر کاپیتالیسم 

دیجیتالی، تعادل زا و تنش آفرین می باشد. 

یادداشت

آیت الله جوادی آملی:
خدای متعال خیر بنده اش 

را انجام می دهد نه خواسته های او را
حضرت آیت الله جوادی آملی گفتند: خدای سبحان وعده 
اجابت هر پیشنهادی را نداده است، چون خدا خیر بنده اش 
را انجام می دهد نه خواسته های او را. به گزارش ایلنا، آیت 
الله جوادی آملی در گفتاری به موضوع » برخی از آداب دعا 
« پرداخت و گفت: از آداب دعاســت که بنده چیز خاصی 
را به جزم به خدا پیشــنهاد ندهد، مگر آنکه مستحق آن و 
درخواســت وی همراه با مصلحت باشد، زیرا ممکن است 
حاجتی را که انســان حتی با اخــلاص و علاقه از خداوند 
برآوردن آن را می خواهــد، برای او اصلًا یا در حال کنونی 
خیر نباشــد: »وعَسی أن تحُِبّوا شَــیئاً وهُو شَرٌّ لکَُم«]۱[ ؛ 
مثلًا از خداوند مال بخواهد تا صدقات جاریه داشــته باشد 
و خداوند می داند که وی پس از اســتجابت دعا در معرض 
آزمون قرار می گیرد و مشــمول »فَمِنکُم مَن یبَخَل« ]۲[ 
می شــود. خدای سبحان نیز وعده اجابت هر پیشنهادی را 
نداده اســت، چون خدا خیر بنده اش را انجام می دهد نه 
خواسته های او را، هرچند شــرّ باشد.آدب دعا درخواست 

»خیر« از خداوند است.

قائم پناه:
پزشکیان استعفا نمی دهد

او به شدت مقاوم و صبور است
معاون اجرایی رئیس جمهور شایعه استعفای پزشکیان را 
رد کرد و گفت: آقای پزشــکیان عشق ایران را دارد و برای 

ایران آمده است و این حرف ها بیشتر جنبه شایعه دارد.
محمدجعفر قائم پناه با اشــاره به شــایعه پراکنی برخی ها 
در ماجرای شــایعه استعفا رئیس جمهور گفت: آقای دکتر 
پزشکیان را بیش از ده ها سال است که را می شناسم، ایشان 
به شــدت انسان مقاوم و صبوری هســتند و بر روی کارها 
اســتقامت دارند. بنا به روایت خبرگزاری فارس، وی افزود: 
آقای دکتر پزشــکیان اهل این صحبت ها نیستند و به نظر 
بنده به خاطر این حرف که  ایشــان در زمان مطرح شدن 
لایحه حجاب گفتند که من نمی توانم این را اجرا بکنم و بلد 
نیستم این را اجرا بکنم شاید از این لفظ آقای دکتر چنین 
برداشت اشــتباهی صورت گرفته است. وی در ادامه گفت: 
آقای پزشــکیان با ارتباط نزدیکی که با مقام معظم رهبری 
دارنــد و با حمایت های خاصی که ایشــان از دولت دارند و 
از شــخص آقای پزشــکیان انجام می دهند و به نظر بنده 
هماهنگی که بین رهبر انقلاب و آقای پزشــکیان هست در 
سنوات گذشته بی نظیر بوده است، ایشان کار را محکم ادامه 
می دهند.  قائم پناه عنوان کرد: البته حمایت های مهمی که 
مجلس دارد علیرغم همه مســائلی که هست، و همینطور 
حمایت قوه قضاییه و هماهنگی که بین سه قوه وجود دارد 
و همراهی که با مجموعه نیروهای مسلح دارند، اصلًا زمینه 
چنین چیزی وجود ندارد.  معاون اجرایی رئیس جمهور در 
پایان گفت: آقای پزشکیان عشق ایران را دارد و برای ایران 

آمده است و این حرف ها بیشتر جنبه شایعه دارد.

پولادی:
فساد آقازاده ها موجب 
رنجش مردم شده است

عضو کمیســیون امور داخلی کشــور و شوراهای مجلس 
شورای اسلامی با بیان اینکه صدور احکام فرزندان معاون 
اول ســابق قوه قضاییه موجب خوشحالی مردم شده است 
گفت: رئیس دستگاه قضا بر این نکته اهتمام دارد که دست 

افرادی که قصد تجاوز به بیت المال را دارند کوتاه شود.
کامران پولادی، نماینده مردم نوشهر، چالوس و در گفت وگو 
با ایلنا، درباره صدور احکام فرزندان معاون اول ســابق قوه 
قضاییه گفت: در دوران دفاع مقدس و پس از جنگی که بر 
ما تحمیل کردند حدود ۲۶۰ هزار شهید دادیم تا استقلال، 
آزادی و جمهوری اســلامی را در این کشور نهادینه کنیم 
اما متاسفانه سهل انگاری برخی از دستگاه ها و مسئولان و 
زیاده خواهی بعضی از افراد موجب رنجش مردم شده است 
و شــاهد هســتیم که برخی از آقازاده ها فساد کردند و به 
بیت المــال تجاوز کردند و مردم خواهــان برقراری عدالت 
هســتند. عضو کمیســیون امور داخلی کشــور و شوراها 
گفت: طی جلســه هایی که با رئیس دستگاه قضا داشتیم 
خوشبختانه اهتمام شان بر این است که تا آخرین نفر این 
افراد را پیگیری کنند تا دســت افرادی که قصد تجاوز به 
بیت المال را دارند، کوتاه شــود. پــولادی ادامه داد: مردم 
بسیار از این موضوع خوشحال شدند که دستگاه قضا دست 
مسئولان خودش که قصد دارند در مقابل عدالت بایستند 
را نیز کوتاه می کند و این اقدام موجب بازتاب بسیار خوب 

و خوشحالی مردم شده چراکه از خودشان شروع کردند.

مراجع

رویداد

مجلس

با گذشت شــش ماه از روی کارآمدن 
تندروها  اکنــون  چهاردهم،  دولــت 
دست به کار شده اند و با پیش کشیدن 
فیلترینگ،  حجاب،  چون  موضوعاتی 
مذاکره، شــایعات اســتعفای رئیس 
جمهور، کلید زدن اســتیضاح وزرا و 
امثالهم به دنبال تخریب دولت هستند 
و به باور بسیاری تلاش دارند وعده های 
روبرو  چالش  با  را  پزشکیان  انتخاباتیِ 

کرده تا محقق نشود.
 محمد قســیم عثمانی، عضو فراکســیون 
مستقلین مجلس شورای اسلامی از تندروها 
و طرفداران یک جریــان خاص می خواهد 
عقلانیت به خرج دهند و به جای چوب لای 
چرخ دولت پزشکیان گذاشــتن، به دولت 

مستقر کمک کنند.
او کلید زدن اســتیضاح وزرا توسط مجلس 
و نمایندگان را حق قانونی آنها می داند، اما 
در عین حال بر این عقیده صحه می گذارد 
که وزیری که تازه شــش مــاه آمده یقینا 
نمی تواند مقصر اصلــی ناترازی ها و کمبود 

منابع ارزی باشد.
نماینده مــردم بوکان در مجلس شــورای 
اســلامی، با این استدلال که طرح مباحثی 
چون اســتیضاح وزرا و حتی شخص رئیس 
جمهور از سوی برخی چه در مجلس و چه 
از ســوی طرفداران و افراد نزدیک به تفکر 
سعید جلیلی، صرفا امری سیاسی، جناحی 
و غیرمعقول است، این گونه اقدامات را ادامه 
آن بگو مگوهای انتخابات ریاست جمهوری 

می داند.
عضو فراکســیون اهل سنت مجلس، وجود 
مشــکلات و انتقــادات و همچنیــن لزوم 
پاســخگو بودن دولت پزشــکیان را کتمان 

نمی کند اما در ادامه می گوید: کســانی که 
به دنبال اســتیضاح زودهنگام وزرای دولت 
و رئیــس جمهور هســتند درد و مشــکل 
جامعه را به درســتی درک نکرده اند بلکه 
در راســتای منافع سیاسی و جناحی خود 

عمل می کنند.
در ادامــه گفت و گوی جمــاران با محمد 
قســیم عثمانی عضو فراکسیون مستقلین 

مجلس شورای اسلامی را می خوانید:
آقای عثمانی! چه کســانی در مجلس 
پزشکیان  آقای  اســتیضاح  دنبال  به 

هستند؟ 
در حقیقت نکته مهمی که باید به آن اشاره 
کرد این اســت که چند ماهی از عمر دولت 
آقای پزشــکیان نگذشته اســت که اکنون 
برخی به دنبال اســتیضاح وزرا هســتند یا 
حتــی بحث اســتیضاح رئیــس جمهور را 
مطــرح می کنند این گونــه اقدامات، امری 

غیرمنطقی و غیراصولی است.
حال کســانی هم که به دنبــال کلید زدن 
اســتیضاح وزرا و رئیس جمهور هســتند 
افراد و جریاناتی هســتند که درد و مشکل 
جامعه را به درستی درک نکرده اند؛ چرا که 
اگر از چنین درکی برخوردار بودند متوجه 
می شدند که مشکل کنونی جامعه، مشکل 
اقتصادی است نه مشکل سیاسی و جناحی. 
در واقع اینکه یک جریــان خاص در حال 
پیگیــری اســتیضاح وزرا و رئیس جمهور 
است، جای تأسف دارد. امیدواریم عقلانیتی 
شکل بگیرد و به جای چوب لای چرخ دولت 
گذاشتن و مانع تراشی، به آن کمک کنند. 
هر چند اســتیضاح حق قانونی نمایندگان 
مجلس اســت اما به هر حال باید از پایه و 
اساس منطقی برخوردار باشد. به بیان دیگر 

دولتی که حدود شش ماه از عمرش گذشته 
اســت، همچنین وزیری که نقشی در بحث 
ارز و قیمت آن ندارد، استیضاح آنها اقدامی 

سیاسی، جناحی و غیرمعقول است.
با توجه بــه اینکه رهبری در فرمایشــات 
خود اشــاره داشــتند که مجلس به دولت 
کمک کنــد، عدم توجه عــده ای خاص و 
تندرو به این فرمایشــات را چگونه ارزیابی 
می کنید؟ با در نظر گرفتن این موضوع که 
تندروها از یک سو خود را مدعی پیروی از 
فرمایشات رهبری می دانند و از سوی دیگر 
در سخنان و رفتارهایشان خلاف فرمایشات 
ایشــان عمل می کنند. به نظر می رسد اگر 
این عده به ویژه تندروهــا بخواهند به این 
گونــه رفتارهای خود ادامه دهند شــخص 
رهبــری به آنها تذکر خواهــد داد مبنی بر 
اینکه به دولت کمــک کنند نه اینکه برای 

دولت مزاحمت و هزینه تراشی کنند.
به هر حــال اینکه دولت باید پاســخگوی 
رفتارها و اقدامات خودش باشد کاملا امری 
منطقی اســت منتهی بایــد به این موضوع 
توجه شــود که دولت هنوز برنامه های خود 
را اجرا نکرده اســت. به عنوان مثال برخی 
به دنبال استیضاح وزیر نیرو هستند؛ با این 
اســتدلال که ناترازی وجــود دارد. این در 
حالی اســت که این ناترازی ها تنها مربوط 
به شش ماه اخیر نیســت، بلکه به سنوات 
گذشــته باز می گردد یا در مورد ارز، وقتی 
تقاضا بیشتر از عرضه ارز است طبیعی است 

که قیمت آن افزایش می یابد.
اینکه می پرسند چرا عرضه ارز کم است به 
این علت اســت که  ارز، کم است. به بیان 
دیگر ما در کشــور با کمبــود منابع ارزی 
مواجهیم که بخشی از این موضوع به علت 

همین نوع رفتارها در کشور باز می گردد.
عده از نمایندگان هــم در مجلس به 
دنبال استیضاح هستند که از یک سو 
خود را مدعیِ تخصص و دغدغه مند در 
حوزه اقتصادی کشور و همچنین آگاه 
می دانند  کشور  معیشتی  مشکلات  به 
و حداقل دومین حضورشان در مجلس 
است، ارزیابی شما از این نگاه جناحی 
چه زیان هایی را متوجه کشور و مردم 
و افکار عمومی خواهد کرد؟ آیا مردم 
به اظهــارات این عــده در خصوص 
فیلترینگ، مذاکره، استیضاح و حجاب 

و.. توجهی دارند؟ 
در اینجا دو مبحث مطرح اســت؛ نخســت 
افکار عمومی و دوم افــکار رأی دهندگان. 
به نظر می رســد افکار عمومی به هیچ وجه 
موافق این اقدامات نیســت و آگاه هستند 
بــه این موضوع که این دعواها، سیاســی و 
جناحی اســت. در حقیقت شاید ادامه آن 
بگــو مگوهای انتخابات ریاســت جمهوری 
اســت. به هر حال آن طیفی از مردم که به 
تندروها رأی دادند شاید این شیوه های آنها 

را بپسندند.
منظورتان آقــای جلیلی یا طرفداران 

آنها است؟
از شــخص آقای جلیلی نــام نمی برم اما به 
هر حال تفکرات و اندیشــه های ایشــان و 
طرفدارانش و یا کســانی که همانند ایشان 
می اندیشند. اما به نظر می رسد یقینا شخص 
آقای جلیلی از چنــان عقلانیتی برخوردار 
اســت که بداند اکنون زمــان مطرح کردن 
چنین موضوعاتی نیست و اصلا به مصلحت 

کشور نیست.
بنابراین، اگر ایــن عقلانیت در وجود آقای 
جلیلی وجود داشــته باشد و از سوی دیگر 
به کشــور و نظام علاقه مند باشد و آنها را 
دوست داشته باشد، متوجه خواهد شد که 
این گونه رفتارها-اعم از استیضاح های وزرا 
و رئیس جمهور- به مصلحت کشور و مردم 

نیست.
 همچنین مردم با مشکلات معیشتی روبرو 
هستند، دولت مشکل منابع مالی و سرمایه 
گذاری دارد. در حقیقت مخالفان دولت باید 
ببیننــد در کجا می توانند امــور را برعهده 
بگیرنــد و به دولت کمک کنند تا فشــارها 
از روی دوش مردم برداشــته شود. در غیر 
اینصورت اقدامات افراطی و غیرعقلانی عده 

ای منجر به فشار بر مردم خواهد شد. 
به طور کلی فضای کنونی مجلس را در 
ارتباط با دولت و وزرا چطور می بینید؟ 
به نظر می رسد اکثریت مجلس مانند گروه 
اقلیت تندرو فکر نمی کنند و آنها یک اقلیت 
متشکل و منسجمی هستند که به هر حال 
نمی توانند اکثریت را در مجلس به دســت 

آورند. در نهایت راه به جایی نخواهند برد.

سید محمد انجام و رضا باقری، وکلای 
ســیدمحمد خاتمی ادعاهــای اخیر 

مدیرمسئول کیهان را رد کردند.
وکلای ســیدمحمد خاتمی به تکرار ادعای 
با جورج ســورورس« توســط  »ملاقــات 
مدیرمســئول روزنامه کیهان واکنش نشان 
دادند. مشــروح  گفت وگو جماران با ســید 

محمد انجام و رضا باقری در پی می آید:
*اخیرا آقای حسین شریعتمداری در برنامه 
»جریان« که از شبکه یک سیما پخش شده 
ادعا کرده آقای خاتمی با جورج سوروس ۲ 
مرتبه دیدار داشته و آقای خاتمی از شرکت 
در دادگاه خودداری کرده اســت. جنابعالی 
به عنوان وکیل پرونده چه توضیحی دارید؟

اولا، برخــلاف ادعای آقای شــریعتمداری 
پرونده به دادگاه ارجاع نشــده و در مرحله 
دادسرا هم ایشــان هیچ دلیلی برای اثبات 
ادعای خودشــان ارائه نکردنــد و پرونده از 
ســیر طبیعی و قانونی دادرسی خارج شد. 
در نهایت متأسفانه رسیدگی قانونی صورت 

نگرفت و مختومه شد.
ثانیا، بر خلاف ادعای آقای شــریعتمداری 
اصــلا قرار نبــوده و لزومی نداشــته آقای 
خاتمی به دادگاه مراجعه کند، اصولا حضور 
وکیل شاکی در کلیه مراحل دادرسی کافی 
است؛ مگر در موارد خاصی که مقام قضایی 
حضور شاکی را لازم تشخیص دهد که در ما 
نحن فیه چنین چیزی در کار نبوده اســت. 

ضمنا شکایت دیگری علیه ایشان در مرجع  
قضایی ثبت شــده که امیــدوارم این بار به 
طریق قانونی و ســریع مورد رسیدگی قرار 

بگیرد.
اسناد  مدعی شده  آقای شریعتمداری 
فراوانی در دست دارند که اثبات کننده 
اشاره  از جمله  اســت؛  ایشان  ادعای 
کردند که آقای خاتمی  پس از ملاقات 
دوم به همراهشــان گفته اند که مثل 

اینکه کار خوبی نکردیم.
ببینید! آقای شریعتمداری پرهیزی از دروغ 
و تهمت ندارند. دســت ایشان خالی است. 
ایشان پس از ســالها از طرح و طراحی این 
دروغ  به عبارتی مبهم از شــخص مجهول 

اســتناد می کنند! خب اگر اســناد فراوانی 
موجود بوده، چرا آن را همان زمان در همان 
پرونده و همان شعبه به مرجع قضایی ارائه 
نکردند و به جای ارائه اســناد رطب و یابس 
بافتند و از پاســخگویی طفره رفتند؟! چرا 
همین همــراه کذایی را بــه مرجع قضایی 
به عنوان شــاهد معرفی نکردند؟! روشــن 
اســت که تکرار مدعا و تاکید بر ادعا هرگز 

نمی تواند جای خالی دلیل را پر کند.
در عیــن حال مصمم هســتیم شــکایت 
مطروحه علیه ایشان را تا حصول نتیجه و در 
صدور رأی قطعی در مرجع قضایی پیگیری 
کنیم. ما گزارش اقدامات و پیشرفت پرونده 

را هم به اطلاع عموم خواهیم رساند.

دبیرکل جامعه اســلامی مهندســین 
گفت: در کشــورهای دموکراتیک که 
لیبرال  یا  جمهوری  دموکراسی،  آن  به 
دموکرات گفته می شــود ما هم به آن 
می گوییم مردم ســالاری دینی؛ بعید 
می دانــم نظام مردم ســالاری دینی 
الی چهار حزب  بدون شکل گیری سه 
به  و پاســخگو  قدرتمنــد موضع دار 

سرمنزل مقصود برسد.
به گزارش خبرنگار ایلنــا، محمدرضا باهنر 
دبیــرکل جامعه اســلامی مهندســین در 
افتتاحیــه چهاردهمین حــزب موتلفه که 
عصر دیروز )چهارشــنبه( برگزار شد، گفت: 
در رابطه با مسئله تحزب در نظام جمهوری 
اســلامی ایران فکر می کنم الان مشکلات 
پیچیده و جــدی داریم در قانون اساســی 
تشکیل احزاب آزاد است و در ورود و خروج 
افــراد هم به احزاب اجباری نیســت و باید 
قانونمند باشــد قانون احــزاب را هم ما در 

مجلس چندبار اصلاح کردیم.
وی ادامه داد: امروز ما در کشــورمان حدود 
۲۰۰ حزب داریم که از وزارت کشــور مجوز 
گرفتند و فعال هســتند و خودشــان را به 
ســه گروه اصولگرا و اصلاح طلب و مستقل 
تقســیم کرده اند. برخی از احزاب از جمله 
حزب خودمــان مجموعه آدم هایشــان در 
یک فولکس واگن بیشــتر جا نمی گیرد. در 
رابطه با مسئله تحزب معتقدم در کشورهای 
دموکراتیک که به آن دموکراسی، جمهوری 
یا لیبرال دموکرات گفته می شــود ما هم به 
آن می گوییــم مردم ســالاری دینی. بعید 
می دانم نظام مردم سالاری دینی بدون شکل 
گیری سه الی چهار حزب قدرتمند موضع دار 

و پاسخگو به سرمنزل مقصود برسد.

ایــن فعال اصولگرا خاطرنشــان کرد: موانع 
تشــکیل حزب و بزرگ شــدن و قدرتمند 
شــدن حزب در کشور چیســت. این موانع 
دلایل متعددی دارد امــا بخش عمده ای از 
آن برمی گردد به اینکه ما سیاســیون عموماً 
منافع حــزب را می خواهیم ولی هزینه های 
حزب را حاضر نیستیم بپردازیم یعنی احزاب 
شــروع به کار می کنند و تلاش می کنند و 
موقــع انتخابات جبهه ایســتادگی و جبهه 
پیــروان خط امــام رهبری و انواع اقســام 
جبهات درست می کنند تعدادی از این افراد 
به مجلس می روند و دیگــر کاری به حزب 
ندارنــد و از نردبانی که بالا رفته آن را پایین 

پرتاب می کنند. 
باهنــر تصریح کرد: برخــی هم کمی توهم 
دارند و فکر می کنند که به اندازه رای شــان 
فهم و شعور دارند یعنی برخی از ما مقداری 
توهم داریم و فکــر می کنیم اگر ۲۰۰ هزار 
رای آورده ایــم یعنی انــدازه ۲۰۰ هزار نفر 
می فهمیم، و کســی کــه ۲۰ میلیون رای 
می آورد فکر می کند به اندازه ۲۰ میلیون نفر 
متوجه می شود، در حالی که نظام حکمرانی 
مطلوب این است که ساختار سیاسی معتبر 
داشــته باشــد. بخش دیگر قضیه این است 
که ســرعت تغییرات علم و فناوری در دنیا 
یک سرعت سرسام آوری شــده یک زمانی 
می گفتند هر هفت ســال یا هر هشت سال 
یک دفعه علم دنیا دو برابر می شود اما امروز 
این رســیده به نزدیک به یک ســال. الان 
درباره هوش مصنوعی بعضی ها خوف دارند 
و نگرانند که این هوش مصنوعی ۲۰ ســال 
۲۵ سال دیگه قدرت را از دست بشر بگیرد 

و بشر را خلاصه مغفور خودش کرده است.
وی ادامه داد: پدر هوش مصنوعی دنیا حدود  

هشــت ماه قبل رسماً اســتعفا کرد و گفت 
من بر آینده بشــریت در ۲۰ سال ۳۰ سال 
آینده نگران هســتم که آیا هوش مصنوعی 
مستخدم بشر است یا بشر مستخدم هوش 
مصنوعی می شــود. ما اگر بخواهیم در ۳۰ 
سال قبل ۴۰ سال قبل ۵۰ سال قبل زندگی 
کنیم داستان زندگی مان همین است و کاری 
هم نمی شود کرد حالا اگر بخواهیم چهار تا 
پنج تا حزب داشــته باشــیم اگر به تقسیم 
بندی های قبلــی بخواهیم برگردیم اصولگرا 
اصلاح طلب اگر بخواهیم یکم توسعه بدیم 

اصولگرا اصلاح طلب، معتدل می شود.
دبیرکل جامعه اســلامی مهندســین اظهار 
کرد: نیاز نیست قانون احزاب را عوض کنیم 
بلکه وزارت کشــور و دولــت آیین نامه ای 
بنویســد و به احزاب موجود فرصت دهد که 
هر کدام از آنها توانســتند اعضای خود را به 
۱۰۰ هزار نفر برسانند و حمایت های مادی 
و معنوی را به همین نســبت به آن احزاب 

بزرگ متمرکز کنیم.
باهنر گفت: هنــوز معتقدم می توانیم ۴ و ۵ 

حزب بزرگ داشته باشیم اما به سرعت این 
فرصت را هم از دست می دهیم، ما نمی توانیم 
حتی نسبت به ۱۰ سال قبل زندگی را پیش 
ببریم چه برســد به ۵۰ سال قبل، ما باید با 
تحولات سرســام آور دنیا خودمان را همراه 
کنیم. امید داریم حزب موتلفه ای که یکی از 
احزاب پیشکسوت کشور است به عنوان یکی 
از پنج حزب بزرگ کشــور به فعالیت خود 
ادامه دهد. دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین 
به نهادهای ناظر در دیگر کشورها اشاره کرد 
و گفت: در دیگر کشــورها سیاسی تنظیم 
می کننــد و همه نهادها طبــق آن حرکت 
می کنند، برخی می گویند احزاب با رهبری 
تطابق ندارد، در حالی که سیاست های کلی 
نظام توســط رهبری ابلاغ می شــود و همه 
نهادهــا مکلف هســتند در چهارچوب این 
سیاســت ها حرکت کنند، این چتری است 
کــه خط همه را مشــخص می کند. احزاب 
می تواننــد در نظــام ولایی فعال باشــند و 
گسترده شــوند و امید را به نسل های آینده 

تزریق کنند.

محمد قسیم عثمانی:

تندرویهاعلیهدولتباتذکررهبریمواجهمیشود

واکنش وکلای سیدمحمد خاتمی به تکرار ادعای شریعتمداری

دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین:

نظام مردم سالاری دینی بدون احزاب قدرتمند به سرمنزل مقصود نمی رسد

آیت الله جنتی:
ترور سردار سلیمانی دروغ بودن 

شعارهای صلح جویانه آمریکا را
اثبات کرد

دبیر شورای نگهبان گفت: ترور سردار سلیمانی دروغ بودن 
شعارهای صلح جویانه آمریکا را اثبات کرد.

به گزارش ایلنا به نقل از پایگاه اطلاع رسانی شورای نگهبان، 
آیت الله احمد جنتی دبیر شورای نگهبان در ابتدای جلسه 
امروز )چهارشنبه ۱۲ دی( این شورا با اشاره به فرارسیدن 
ماه رجب و ســالروز میــلاد امام باقر )ع( اظهار داشــت: 
فرارسیدن این ماه که سرشار از رحمت الهی است را گرامی 
می داریــم و این میلاد با برکت را بــه همه ارادتمندان آن 
حضرت تبریک می گوییم و از خداوند متعال توفیق پیروی 

از آن بزرگوار را مسئلت می نماییم.
وی خاطرنشان کرد: حرکت تبلیغی و فرهنگی تمدن سازی 
که امام باقــر )ع( آغاز کردند و در زمان فرزندشــان امام 
صادق )ع( تکمیل شــد، الگوی کاملی از زمان شناســی، 
فرصت شناسی و مجاهدت با برنامه برای نشر مفاهیم دینی 

است.
دبیر شورای نگهبان همچنین به ســالروز شهادت سردار 
ســلیمانی، ابومهدی المهندس و همراهانش نیز اشــاره و 
عنوان کرد: ترور قهرمان جهانی مبارزه با تروریسم توسط 
استکبار جهانی صورت گرفت که دروغ بودن تمام شعارهای 
صلح جویانه دولتمردان آمریکا را اثبات کرد. وی ادامه داد: 
تصور باطل آمریکا و هم پیمان های او این اســت که با ترور 
مجاهدان جبهه جهانی مقاومت، امنیت رژیم صهیونیستی 
تامین خواهد شــد تا بتواند بی محابــا، رفتار ظالمانه خود 
را تداوم بخشــد، در حالی که به برکت انقلاب اســلامی و 
مجاهدت مجاهدانی چون شهید سلیمانی، امروز مقاومت 
در برابر ظلم به یک مکتب جهانی تبدیل شــده که قطعا 

زمینه ساز نابودی قدرت های استکباری خواهد شد.

شورای نگهبان


